
Prvo občno zborovanje „Cesarjevič Rudol
fovega sadjerejskega društva za Spodnji 

Štajer." 
V nedeljo popoldne 20. t. m. se je v Šent

jurji ob južni železnici zbralo, dasi je deževno 
vreme, nad šestdeset prijateljev sadjerejstva iz 
raznih krajev in stanov. 

Društveni ravnatelj g. dr. Gustav Ipavic 
izrazi svojo zadovoljnost o mnogobrojnej ude
ležbi — pri tako slabem vremenu, ter pozdrav
ljale nazoče otvori prvi občni zbor „Cesarjevič 
Rudolfovega sadjerejskega društva za Spodnji 
Štajer.." Prehajaje k poročili! o društvenem 
delovanji opomni, da se je iz poprejšnjega sad
jerejskega društva namenjenega šentjurskej žup
niji (fari), pretvorilo in razširilo v sedanje 
društvo, ki razteza svoj delokrog na ves Spod
nji Štajer. Prejšnja društvena pravila so se 
primerno prenaredila. Njegova visokost cesar
jevič Rudolf je dovolil, da se sme tudi to raz
širjeno društvo, kakor prejšnje, po Njegovem 
imeni „Cesarjevič Rudolfovo" in društveni vrt 
„Štefanijevi vr t " imenovati. 

Društvo je od trške občine vzelo „trški 
pašnik" ,,gmajno" v spodnjem trgu. ki meri nad 
jedno oralo (joho) v najem, ga globoko (75 ctm.) 
prekopati in z latami ograditi dalo. Divjakov 
se je po — in presadilo 14000, okoli 2000 se 
jih je razdelilo posestnikom, okolo 4000 se jih 
je požlahtnilo, za 8000 cepičev razdelilo. 

Predelovanje „gmajne" v vrt, ograjenje in 
vse druge potrebščine so prizadjale 680 11. stroš
kov, predno se je vrt tako lepo priredil, kakor 
je zdaj ; večino teh visokih stroškov pa so žr
tovalni in domoljubni tržani Šeutjurčani nosili 
sami že pri prejšnjem društvu, za kar jim gre 
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po pravici vsa zahvala. G. dr. objavi potem 
nekatera važnejša društvu došla pisma n. pr. 
onega od glavnega pobočnistva Njega visokosti 
cesarjevič Rudolfa, od ml. knezoškofa J . M. 
Stepischnegga. 

Društvo se je obrnilo za podporo do mi
nisterstva za poljedelstvo; prošnjo je osobno 
izročil državni poslanec g. dr. I. Vošnjak , ter 
jo toplo priporočal; g. minister je društvu ob
ljubil podpore. Prošnje za podporo so se po
slale tudi na yse okrajne zastope in posojilnice 
na Spodnjem Štajerji. — Tu naj omenim, da 
so se nektere prošnje, komaj razposlane, vže 
rešile, in to ugodno rešile za naše društvo; 
med temi je slavno imenovati okrajni zastop 
celjski, posojilnico celjsko in posojilnico sev
niško. Od drugod pa se ugodne rešitve raz
poslanih in še razpošiljajočih se prošenj še priča
kujejo. — 

H koncu g. ravnatelj še navdušuje in vse 
vabi — opominjajoč na tehten izrek našega 
presvitlega vladarja: „Se združenimi močmi" 
— na skupno delovanje, ter navdušeno zakliče 
presvitlemu cesarju t r ikratno „slava", kar med 
navzočimi živo odmeva. 

Iz blagajnikovega poročila g. Franc Praun
seisa se povzema, da je društvo, od kar se je 
preustrojilo, imelo 192 fl. dohodhov; stroškov 
pa 154 fl. 13 kr. Udov šteje društvo do sedaj 
nad 200. — 

V pregledovalce računov se volijo: Gg. 
Matija Kavčič, Franc Kart in in Franc Vučnik. 

Iz podučljivega in živahnega govora g. 
Iv. Boštjančiča naj slede tukaj le glavne poteze. 
Govoril je o pridobitvi in popravljanji pečk za 
sejanje, o gojitvi mladih drevesc, o presajanji 
mladih drevesc, o požlahtnenji drevesc, o zasa
janji in presajanji večjih drevesc, kakšna dre
vesca naj se sade in od kod naj se dobivajo, 
kam naj se posajajo, kako naj se snažijo dre
vesca , in o napravi drevesnic. Njegov govor 
bil je^pohvalno sprejet. 

G. dr. Ipavic priporoča navzočim mnogo
številno zbranim kmetovalcem in drugim, ki 
bi vtegnili biti ]v eni ali drugi reči gledč sad
jereje v zadregi, da naj se zaupljivo obrnejo 
do društva, ono jim bo šlo vsestransko po svoji 
moči na roko; priporoča tud i , da si naj vsak, 
komur je priložnost, ogleda vrt in nasade veš
čega sadjerejca Vizjaka, po domače Pečovšeka 
v Teharski fari. 

G. M. Vizjak — Pečovšek izreče, da je 
pripravljen vsakemu pokazati v r t , raznotere 
nasade, in podučiti v tej ali oni reči, ki spa
dajo v to stroko, ter da ga bo veselilo če bo 
mogel komu kaj postreči. 

Po odborovem sklepu priporočata g. dr. 
Ipavic in vitez Berks, da današnji občni zbor 
g. dr. Haffnerja in g. grofa Attemsa z ozirom 
na obilne zasluge, ki sta si jih ta dva gospoda 

za sadjerejo pridobila, imenuje kot častna uda 
našega društva. Oba ta predloga se gladko 
sprejmeta. 

Tajnik društveni govori potem o potrebi 
poverjenikov po vseh večjih krajih Spodnjega 
Štajerja, da bo mogoče uspešnejše in obširnejše 

delovati , opisuje dolžnosti poverjenikov, ter 
priporoča ^pismeni predlog, ki ga je doposlal 
g. Franc Žiher, predsednik ptujskega učitelj
skega društva, kateri nasvetuje nastavljenje 
poverjenikov. 

Ta predlog se sprejme, ter se takoj za 
posamezne kraje nasvetujejo poznani, marljivi 
sadjerejci ali vneti domoljubi in prijatelji sad
jereje ali gospodarskega napredka sploh in si
cer po jednega ali dva skupno, katera naj edino 
delujeta društvu na prospeh. 

Ko so se po daljšem nasvetovanji odbrali 
poverjeniki za kakih dvajset krajev, se po na
svetu g. dr. J . Serneca iz Celja nadaljna izvo
litev poverjenikov prepusti ravnateljstvu. — 
O izvoljenih poverjenikih se bo poročalo toraj 
pozneje enkrat. 

Tajnik obznani na dalje drugi društvu 
došli pismeni predlog g. Franc Praprotnika 
nadučitelja pri D. M. v Pušavi nad Mariborom, 
kateri želi, da naj bi društvo pošiljalo sadje
reje vešče, spretne učitelje v počitnicah v 
razne občine, (ker vsak učitelj ni imel prilož
nosti se v sadjereji spretno izuriti) da bi ondi 
podučeval šolsko mladež in druge odrasle z 
besedo in djanjem, poučeval naj bi v šolskem 
(ali pa kakem drugem) vrtu praktično, vsako 
delo kazal in razlagal. 

Grajščak vitez Berks dodaja temu predlogu 
še sledeče: Ker smo se danes prepričali, da je 
g. Iv. Boštjančič spreten učitelj v sadjereji, da 
je ne le zmožen v sadjereji dobro podučevati, 
temveč da je zmožen podučevati v domačem, 
kmetovalcem in sadjerejcem na Spodnjem Šta
jerji umljivem slovenskem jeziku, kar smo do 
sedaj težko pogrešali, se ravnateljstvu nalaga, 
da ono na merodajnem mestu doseže, da se g. 
Boštjančič imenuje potovalnim učiteljem, ter 
da se mu za to delo odloči plačilo, kakor dru
gim potovalnim učiteljem v tej stroki; na dalje 
da društvo poizve več takih spretnih učiteljev, 
ter jih enako priporoči. 

Ves ta razširjeni predlog se sprejme. 
Za tim predlaga g. Mihael Vošnjak iz 

Celja, da naj bi se o prihodu cesarjevem tudi 
naše društvo v deputaciji poklonilo preljublje
nemu našemu vladarju. 

Ta predlog se z odobravanjem sprejme in 
se po g. Vošnjakovem predlogu tedaj volijo gg. 
dr. Gustav Ipavic, vitez Berks, Fr . Kartin, Fr. 
Praunseis in Matija Kavčič, kot zastopniki 
društva, ki se bodo šli cesarju poklanjat. 

Ko še g. dr. Josip Sernec iz Celja za obilni 
t rud pri vodstvu društva in današnjega zboro



vanja izreče zahvalo ravnatelju g. dr. Ipavicu, 
se sklene prvo zbororanje „Cesaijevič Rudolfo
vega sadjerejskega društva za Spodnji Štajer." 

V a l e n t i n J a r c , 
tajnik. 

Premiranje bikov in jih licenciranje vrši 
se za Mariborski in sv. Lenartski okraj pri
hodnjega meseca junija, to pa na večih krajih, 
da bode posestnike leži stalo: v trgu sv. lenart
skem 5. junija ob 10. uri predpoldnem na dvo
rišči gostilničarja g. Matije Poliča, v Mariboru 
8. junija ob 7. uri zjutra na vojaškem vadišči 
za občine levega obrežja, ob V, 10 uri za ob
čine desnega obrežja na dvorišči g. Lorberja v 
sv. Magdalenskem predmestji, in še t isti den 
v Slivnici ob 2. uri popoludne za tamošnje sre
nje, 9. junija ob 7. uri zjutra v Selnici ob Dravi 
in ob 2. uri popoludne pri št. Ilji v Slov. go
ricah. 

Cena hmelju je nategnila, Žateški hmelj 
velja 275—285 fl. 50 kilo. 

Sejmi. 1. junija Vojnik, 2. junija Ptujska 
gora, 4. junija Jurklošter, Tinsko. 


